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Beslutande organ Kommunstyrelsens arbetsutskott 
 

Plats och tid Sammanträdesrum Torsö, Stadshuset kl 08.00-12:00 
 

Beslutande Johan Abrahamsson (M), ordförande 
Henrik Andersson (M), 1:e vice ordförande 
Malin Olsson Lundqvist (M), ledamot 
Janne Jansson (S), 2:e vice ordförande 
Linnéa Wall (S), ledamot 

Övriga deltagare Susanne Wirdemo, kommundirektör 
Niklas Brandt, samhällsbyggnadschef §§ 317-336 
Hans Nyström, tf. ekonomichef §§ 313-315 
Ida Nilsson, budgetcontroller §§ 313-315 
Lars Bergqvist, finanssamordnare §§ 313-315 
Adam Johansson, planchef §§ 317-318 
Carolina Svantesson planarkitekt §§ 317 
Charlotte Paulsson, planarkitekt §§ 317 
Peter Van Der Tol, energirådgivare §§ 319-320 
Eleonor Hultmark, sekreterare 

Justerare Janne Jansson 

Justeringens plats och tid Kommunledningskontoret enligt överenskommelse 
 

Sekreterare  Paragrafer §§§ 313-349 
 Eleonor Hultmark  

Ordförande  
 

 Johan Abrahamsson  

Justerande  
 

 Janne Jansson  
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ANSLAGSBEVIS 
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Beslutande organ Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Sammanträdesdatum 2023-10-04 

Anslagsdatum 2023-10-05 Anslaget tas ner 2023-10-27 

Förvaringsplats för protokollet Närarkivet, Kommunledningskontoret på plan 4 i Stadshuset 
 

Underskrift 
  

 Eleonor Hultmark  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 313                                                   Dnr 2023/00217 

Delårsrapport 2023 för kommunstyrelsens verksamheter  
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Ärendet lämnas till kommunstyrelsen utan förslag till beslut. 

Arbetsutskottets beslut 

De verksamheter som prognostiserar ett underskott gentemot budget ska återkomma 
till kommunstyrelsens arbetsutskott med förslag till åtgärder för innevarande år. 
Åtgärderna ska skriftligen återredovisas till kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Bakgrund 

Muntlig information lämnas på sammanträdet. 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 314                                                   Dnr 2023/00218 

Delårsrapport 2023 för Mariestads kommun 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Ärendet lämnas till kommunstyrelsen utan förslag till beslut. 

 

Arbetsutskottets beslut 
De nämnder som prognostiserar ett underskott gentemot budget ska återkomma till 
kommunstyrelsens arbetsutskott med förslag till åtgärder för innevarande år. 
Åtgärderna ska skriftligen återredovisas till kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Bakgrund 

Muntlig information lämnas på sammanträdet. 

Underlag för beslut 

Muntlig information 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 315                                                   Dnr 2023/00470 

Finansuppföljning för Mariestads kommunkoncern, tertial 2 år 2023 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige godkänner upprättat förslag till finansuppföljning för 
Mariestads kommunkoncern vid tertial 2, år 2023. 

Arbetsutskottets beslut 

Redovisningen ska kompletteras med en mer långsiktig plan framåt. Redovisning ska 
ske till arbetsutskottet. 

Bakgrund 

Finanspolicyn för kommunen och dess bolag ska ge vägledning för den finansiella 
verksamheten. Koncernens finansiella verksamhet omfattar likviditetsförvaltning, 
upplåning, leasing, placering och riskhantering.  

Under perioden januari till augusti har ingen nyupplåning genomförts och amortering 
har skett med 2,8 mkr av skuldportföljen.  

Koncernens skuldportfölj per 31 augusti är 2204,7 miljoner kronor fördelat på 
kommunen 1091,9 miljoner kronor (49,5 procent), Mariehus AB 771,5 miljoner 
kronor (35,0 procent) och VänerEnergi AB 341,2 miljoner kronor (15,5 procent). 

Snitträntan de senaste 12 månaderna har varit 1,75 procent. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

En koncernekonomisk finansiell nytta med samordning genom koncernbank. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ut social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur ekonomisk dimension. 
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Finanssamordnarens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

Finansrapport vid tertial 2 2023 för Mariestads kommunkoncern. 

 
Beslutet ska skickas till: 
Revisionen 
Interim ekonomichef Hans Nyström 
Finanssamordnare Lars Bergqvist  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 316                                                   Dnr 2023/00474 

Tillägg till kommunstyrelsens delegationsordning 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar att delegationsordningen för kommunstyrelsen under 
punkt 2. Ekonomiärenden kompletteras enligt följande: 

• 2.16 Verkställa upplåning inom kommunfullmäktiges beslutade ramar och 
utföra sådana medelsplaceringar som enligt policyn sker hos ekonomichef. 
Delegat: Finanssamordnare 

Bakgrund 

Kommunstyrelsen har den 19 juni 2023 beslutat att anta reviderad 
delegationsordning (§ 166). I tidigare delegationsordningar har en punkt om att 
”verkställa upplåning inom kommunfullmäktiges ramar” ingått. Punkten har fallit 
bort ur den revidering som gjorts under 2023 och behöver därmed läggas in så att 
hanteringen vid omsättning och nyteckning av lån kan genomföras på ett effektivt 
sätt. Detta ska delegeras till finanssamordnare. 

Verkställandet är första steget av två i hanteringen av lån. Steg två sker genom 
firmatecknare. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur ekonomisk dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

Finanssamordnarens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

 
Beslutet ska skickas till: 
Finanssamordnare Lars Bergqvist  
Kommunsekreterare (för tillägg delegationsordning) 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 317                                                   Dnr 2022/00465 

Styrgruppsdialog - Fördjupad översiktsplan Mariestad 2040 
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 23 november 2022 (§ 317) att ge 
kommundirektören i uppdrag att starta arbetet med att ta fram ett reviderat förslag 
på fördjupad översiktsplan för Mariestads kommun.  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 8 februari 2023 (§ 46) att godkänna 
den av planenheten upprättade projektbeskrivningen för fördjupad översiktsplan för 
Mariestad 2040. Kommunstyrelsens arbetsutskott är politisk styrgrupp för projektet. 

Planenheten informerar vid sammanträdet om aktuella frågor i projektet samt följer 
upp aktivitets- och tidplan. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur ekonomisk dimension. 

Muntlig information och presentation på sammanträdet. 
 
Beslutet ska skickas till: 
Planarkitekt Carolina Svantesson  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 318                                                   Dnr 2023/00449 

Uppdragsdialog plan för hamnområdets utveckling 

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen och för dialog kring 
uppdraget.  

Etappindelningen ska ytterligare kompletteras inför nästa dialogtillfälle. En etapp för 
området vid Karlsholme strandremsa fram till och med det område som brukar 
benämnas ”cirkusplatsen” ska läggas till. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 30 augusti 2023 att ge 
kommundirektören i uppdrag att ta fram en plan för hamnområdets utveckling. 
Uppdraget har remitterats till samhällsbyggnadsförvaltningen. 

Samhällsbyggnadsförvaltningen önskar föra dialog med kommunstyrelsens 
arbetsutskott om uppdragets syfte, mål, innehåll, avgränsning, budget, tidplan med 
mera. Dialogen syftar till att tydliggöra förutsättningar och fastställa uppdragsdirektiv 
för förvaltningens fortsatta arbete med uppdraget.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur ekonomisk dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Planchefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Muntlig presentation och dialog på sammanträdet 

 
Beslutet ska skickas till: 
Planchef Adam Johansson  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 319                                                   Dnr 2023/00096 

Utvärdering av energi- och klimatrådgivningen 2022/2023 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen godkänner upprättat förslag till utvärdering av energi- och 
klimatrådgivningen 2022/2023.  

Bakgrund 

I samband med att samarbetsavtalet för energi- och klimatrådgivningen inom MTG 
godkändes den 27 mars 2023, efterfrågades en utvärdering av verksamheten samt en 
verksamhetsplan för år 2024. 

Denna utvärdering är för tiden september 2022 till september 2023. 

Utvärderingen bygger främst på statistik för perioden. Den påvisar att behovet av 
energirådgivning har ökat till följd av ökande energipriser. Det är troligt att det under 
många år framåt kommer att uppstå perioder med brist på energi med höga 
energipriser. Det framtida behovet av energirådgivning bedöms därför vara fortsatt 
stort. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Energi- och klimatrådgivningen syftar till att effektivisera energianvändningen och 
öka andelen förnybar energi. Detta bidrar till utvecklingen av ett hållbarare samhälle 
och till att nå satta politiska mål. 

Bedömning ur social dimension 

Rådgivningen är kostnadsfri och kan därmed nyttjas fritt av våra målgrupper. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Energi- och klimatrådgivningen finansieras, förutom med kontorsplats, helt av 
statsbidrag. Verksamheten bidrar till att hjälpa privatpersoner, organisationer och 
företag att minska sina kostnader. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Energi- och klimatrådgivarens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

Protokollsutdrag Kf § 70/23 

Bilaga Utvärdering av energi- och klimatrådgivningen 2022/2023 
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Beslutet ska skickas till: 
Kommunstyrelsen i Töreboda kommun 
Kommunstyrelsen i Gullspångs kommun 
MTG styrgrupp 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Samhällsbyggnadsstrateg, Maria Gustavsson 
Energi- och klimatrådgivarens, Peter Van Der Tol  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 320                                                   Dnr 2023/00492 

Verksamhetsplan för energi- och klimatrådgivningen 2024  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen godkänner upprättat förslag till verksamhetsplan för energi- och 
klimatrådgivningen år 2024. 

Bakgrund 

Kommunfullmäktige har den 27 mars 2023 (§ 70), i samband med godkännande av 
samarbetsavtal mellan MTG-kommunerna gällande den av Energimyndigheten 
finansierade energirådgivningen efterfrågat en verksamhetsplan för 2024.  

En stor del av den tillgängliga tiden hos energi- och klimatrådgivaren tas upp av 
inkommande rådsökande. Verksamhetsplanen täcker upp för större delen av det 
kvarvarande utrymmet. Innehållet är tänkt att öka synligheten av rådgivningen, som 
att delta på näringslivsträffar, synas i media och att hålla föreläsningar men också att 
exempelvis nå ut med information via hemsida och bibliotek. 

Bedömning ur miljömässig dimension 
Energi- och klimatrådgivningen syftar till att effektivisera energianvändningen och 
öka andelen förnybar energi. Detta bidrar till utvecklingen av ett hållbarare samhälle 
och till att nå satta politiska mål. 

Bedömning ur social dimension 
Rådgivningen är kostnadsfri och kan därmed nyttjas fritt av våra målgrupper. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Energi- och klimatrådgivningen finansieras, förutom med kontorsplats, helt av 
statsbidrag. Verksamheten bidrar till att hjälpa privatpersoner, organisationer och 
företag att minska sina kostnader. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Energi- och klimatrådgivarens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

Protokollsutdrag Kf § 70/23 

Bilaga Verksamhetsplan 2024 

 
Beslutet ska skickas till: 

Kommunstyrelsen i Töreboda kommun 
Kommunstyrelsen i Gullspångs kommun 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Samhällsbyggnadsstrateg Maria Gustavsson 
Energi- och klimatrådgivarens, Peter Van Der Tol  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 321                                                   Dnr 2019/00299 

Yttrande över Trafikverkets samråd – Anläggning av gång- och 
cykelväg längst väg 26, Hassle kyrka-Sjötorp 
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att yttra sig enligt följande: 

Mariestads kommun förordar Trafikverket att fullfölja inriktningen med 
lokalisering av gång- och cykelvägen på västra sidan om väg 26.  

Mariestads kommun anser att gång- och cykelvägen bör om möjligt börja vid 
Hasslerörsvägen i stället för vid Hassle kyrka samt att denna sträcka upprustas 
till lika standard som föreslås för övrig sträcka. 

Mariestads kommun anser att Trafikverket i framtida arbete bör prioritera 
möjligheten att på ett säkert sätt cykla längst med slussvägen genom Sjötorps 
samhälle.  

Mariestads kommun bedömer utifrån samrådsunderlaget att anläggningen av 
gång- och cykelväg inte anses utgöra en betydande miljöpåverkan. 

Mariestads kommun vill uppmärksamma att eventuella tillfälliga eller 
permanenta upplag av massor bör hanteras tidigt i processen. 

 

Beslutet ska vara Trafikverket tillhanda senast den 6 oktober 2023. 

Bakgrund 

Samrådsunderlag är del av vägplan väg 26, Hassle kyrka-Sjötorp, gång- och cykelväg, 
Mariestads kommun och ligger till grund för Länsstyrelsens beslut om projektet kan 
antas medföra en betydande miljöpåverkan. Samrådsunderlaget syftar även till att 
samråda om lokalisering av vägen. 

Samrådet syftar till att ge och få information. Syftet är att allmänhet såväl som 
myndigheter och organisationer ska kunna bidra med sin kunskap om förhållandena 
som är viktiga att ta hänsyn till i arbetet.  

Ärendet har handlagts av samhällsbyggnadsförvaltningen i samråd med planenheten 
sam miljöenheten. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Samrådet bedöms kunna öka möjligheterna att transportera sig utan bil. Negativ 
påverkan på naturmiljön bedöms kunna motverkas genom skydds- och 
kompensationsåtgärder.  
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Bedömning ur social dimension 

En gång- och cykelväg har stor positiv påverkan på tillgänglighet och självständighet 
för särskilt barn och ungdomar.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning har gjorts utifrån ekonomisk dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Samhällsbyggnadsstrategens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Samrådsremiss cykelväg Hassle- Sjötorp 

Samrådsunderlag Väg 26 Hassle kyrka- Sjötorp, gång- och cykelväg 
 

Beslutet ska skickas till: 
Trafikverket, investeringsprojekt@trafikverket.se (senast 6 oktober 2023)  
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Gatuchef Simon Ravik 
Planchef Adam Johansson 
Samhällsbyggnadsstrateg Maria Gustavsson 
Miljöutredare Håkan Magnusson 
Samhällsbyggnadsstrateg Johannes Hukkanen    
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 322                                                   Dnr 2023/00456 

Yttrande över Trafikverkets förslag – Anläggning av slussar i 
Trollhättan  
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott stödjer Trafikverkets förslag om en byggnation av 
en ny slussled med en lokalisering som ger så få negativa konsekvenser som möjligt, 
såväl i Trollhättan som för Vänersjöfarten och båtturismen till och från Vänern via 
Göta älv. Därmed stödjer Mariestads kommun det av Trafikverket och Sjöfartsverket 
förordade alternativ Nord.   

Kommunstyrelsens arbetsutskott vill även betona att en nybyggnation av slussar 
hänger samman med andra infrastrukturinvesteringar och åtgärder i stora delar av 
Väner-regionen. Det är av största vikt att byggnationen av nya slussar fortsätter enligt 
plan så att privata och offentliga satsningar på investeringar kopplat till sjöfarten kan 
ske som planerat. 

 

Yttrandet ska vara Trafikverket tillhanda senast den 15 oktober. 

Bakgrund 

Dagens slussar i Trollhätte kanal är över 100 år gamla. Den tekniska livslängden 
bedöms passerad år 2030 och slussarnas funktion och säkerhet kan inte upprätthållas 
långsiktigt med hjälp av underhåll.  

Byggnation av nya slussar i Trollhätte kanal, vid Lilla Edet, Trollhättan och 
Vänersborg, är ett led i att säkra nuvarande och framtida behov för Vänersjöfarten. 
Sjöfarten spelar en viktig roll i det övergripande arbetet med att åstadkomma en 
långsiktigt hållbar transportsektor och bidrar till att uppnå Sveriges miljömål. 

Slussarnas funktion är avgörande för att kunna fortsätta bedriva handelssjöfart i Göta 
Älv-Vänerstråket. Av denna anledning är det också centralt att projektet kan 
genomföras med minsta möjliga påverkan på sjöfarten under byggtiden.  

Trafikverkets och Sjöfartsverkets bedömning är att byggnation av ny slussled i ny 
sträckning är den enda möjligheten.  

Samrådsunderlag redovisar två förslag på lokalisering av ny slussled i ny sträckning 
kallade alternativ Nord och alternativ Syd. I detta tidiga skede har det inte varit 
möjligt att definiera exakta lägen för de studerade alternativen, i stället har två 
korridorer som möjliggör justering av läget tagits fram. Det exakta läget studeras i 
kommande skeden och den färdiga slussanläggningen kommer endast att ta en del av 
den aktuella korridoren i anspråk.  
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Alternativ Nord förläggs norr om befintliga slussar mellan Göta älv och Bergkanalen 
norr om Västergärdet. Alternativ Syd förläggs söder om befintliga slussar mellan 
Göta älv och Åkers sjö. Under planeringsarbetet i detta och tidigare skeden har flera 
alternativa lösningar studerats och av olika anledningar valts bort. 

Kostnaden för alternativ Nord bedöms bli cirka 3 miljarder kronor och för alternativ 
Syd cirka 4,6 miljarder kronor (prisnivå 2021–02 enligt nationell plan). 

För alternativ Nord bedöms byggtiden för slussleden bli cirka 5 år och för alternativ 
Syd cirka 8 år.  

Trafikverket och Sjöfartsverket förordar alternativ Nord. 

Yttrandet ska vara Trafikverket tillhanda senast den 15 oktober 2023.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Sjöfarten är det miljövänligaste alternativet att frakta gods, om man ser till volymer 
som kan fraktas samtidigt, i en och samma transport. I den nationella 
godstransportstrategin finns ett tydligt mål om överföring av mer gods till sjöfart. 
Såväl rederier som hamnar ställer om till ännu mer miljövänliga verksamheter och 
med gemensamma krafter har Vänersjöfarten stora möjligheter att utvecklas och 
bidra till att uppfylla målet om överföring av gods. 

Bedömning ur social dimension 

Byggnationen av nya slussar i Göta älv vid Trollhättan ihop med platsutveckling och 
planering i flera av kommunerna kring Vänern, inte enbart de berörda kommunerna i 
Göta älv. För att de här framtidsplanerna ska realiseras är en försäkran om att Göta 
älv ska hållas öppen, även under en byggnation av nya slussar, därför av yttersta vikt. 
Det är inte bara arbetstillfällen som riskerar att försvinna eller utebli, utan även 
invånarnas förhoppningar om en positiv utveckling av deras lokalsamhällen. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Nya slussar i Göta älv innebär att Vänersjöfarten kan säkerställas under lång tid 
framöver. Det kräver dock att sjöfarten kan fortgå under hela byggnationstiden för 
att inte riskera att enskilda företag förlorar affärer. 

Framkomligheten via Göta älv är också väldigt viktig för besöksnäringen.  

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Samhällsbyggnadsstrategens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Samråd Nya slussar i Trollhätte kanal 

Samrådsunderlag Anläggande av slussar Trollhättan 
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Beslutet ska skickas till: 
Trafikverket, investeringsprojekt@trafikverket.se (senast 15 oktober 2023) TRV 2023/41459 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Samhällsbyggnadsstrateg Maria Gustavsson 
Samhällsbyggnadsstrateg Johannes Hukkanen    
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 323                                                   Dnr 2023/00395 

Yttrande över EU-kommissionens förslag på revidering av 
Avfallsdirektivet (2008/98/EG) 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar att lämna följande yttrande över EU-kommissionens 
förslag på revidering av Avfallsdirektivet (2008/98/EG): 

Mariestads kommun välkomnar förslaget till reviderat avfallsdirektiv som 
hanterar mat- och textilavfall eftersom dessa områden har stor påverkan på miljö 
och klimat. 

Mariestads kommun stödjer de preliminära svenska ståndpunkterna som framgår 
av andra kapitlet i denna faktapromemoria Faktapromemoria 2022/23:FPM126  
Förslag till ändring av EU:s avfallsdirektiv (daterad 2023-08-29).  

 

Mariestads kommun önskar därutöver skicka med följande synpunkter: 

 

Producentansvar på textiler 

1. I det fall kommunen ska ansvara för någon del i det föreslagna kommande 
producentansvaret för insamling av textiler från hushåll, tex via 
informationsinsatser för förebyggande och sortering, plockanalyser, platser 
för insamling, faktisk insamling, uppföljning, rapportering mm så bör 
kommande lagstiftning säkra att kommunen får kostnadstäckning för dessa 
de kostnader de i sådana fall kommer att stå för.  

 

2. Insamlingen av textiler som inte utgör avfall kommer kunna fortgå parallellt 
med kommande producentansvar för insamlingsansvar av textilavfall. I 
kommande direktiv bör, för att samordna tolkningen inom EU, tydliggöras 
via exempel på när en textil blir respektive upphör att vara ett avfall ges. 

 

Förslag om minskat/förebyggande av livsmedelsavfall 

1. Kommunen vill påminna om att stor del de insatser som kan göras för att 
minska livsmedelsavfall redan görs i produktions- och försäljningsledet, till 
exempel via storlek på förpackningar, säljretorik och hur inköp går till och 
hur livsmedel med kortare datum hanteras/tas om hand. Denna kan sedan 
kompletteras med bland annat information till hushåll, men om 
förutsättningarna för att handla rätt motverkas i produktions- och säljled har 
även hushållen svårare att klara av att göra hållbara val. 
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2. Vid justeringar med anledning av remissen av Naturvårdsverkets redovisning 
Ansvar för kommunalt avfall för vissa enskilda avfallsströmma så bör 
målsättningarna för det gemensamma målet för handel och annan 
livsmedelsproduktion, restauranger och offentlig måltid samt hushåll i 
svensk målsättning delas så att det följer den fördelning som 
insamlingsansvaret/ansvaret för omhändertagandet kommer att ha.  

Bakgrund 

Mariestads kommun har inbjudits att svara på Regeringskansliets remiss om EU-
kommissionens förslag på revidering av Avfallsdirektivet (2008/98/EG) 

EU:s gröna vision och kommissionens handlingsplan för den cirkulära ekonomin 
konstaterar behovet av snabbare och kraftigare åtgärder för att säkerställa 
miljömässig hållbarhet i livsmedels-och textilsektorn. Detta eftersom dessa två 
sektorer är mycket resursintensiva och inte till fullo följer EU:s lagstadgade 
avfallshierarki där förebyggande av avfall utgör det första steget följt av förberedelse 
för återanvändning och återvinning.  

Förslaget innebär en revidering av avfallsdirektivet avgränsad till livsmedels-och 
textilavfall. Syftet med förslaget är att minska påverkan på miljö och klimat. 
Hanteringen av dessa avfall ska förbättras genom att: 

• i första hand förebygga att avfall uppkommer  

• om avfall ändå uppkommer att det förbereds för återanvändning  

• först i tredje hand materialåtervinns. 

Ärendet är berett av kommunalförbundet Avfall & Återvinning Skaraborg som 
utarbetat ett förslag på remissvar för medlemskommunerna. Mariestads kommuns 
remissvar överensstämmer med kommunalförbundets förslag. 

Yttrande ska ha inkommit till Klimat- och näringslivsdepartementet senast den  
2 november 2023. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Mariestad kommun välkomnar förslaget till reviderat avfallsdirektiv som hanterar 
mat- och textilavfall eftersom dessa områden har stor påverkan på miljö och klimat.  

Bedömning ur social dimension 

Med hjälp av dessa nya avfallsdirektiv så hoppas kommissionen att tredje världen får 
en bättre reglering på kläder från Europa. Man hoppas också på att minskat matsvinn 
i Europa kan möjliggöra att resurser kan komma behövande i andra delar av världen 
till godo.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

I det fall kommunen ska ansvara för någon del i det föreslagna kommande 
producentansvaret för insamling av textiler från hushåll, så bör kommande 
lagstiftning säkra att kommunen får kostnadstäckning för dessa de kostnader de i 
sådana fall kommer att stå för.  
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Samhällsplanerarens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Remiss reviderat avfallsdirektiv 

Faktapromemoria rev avfallsdir. 

 
Beslutet ska skickas till: 
Klimat- och näringslivsdepartementet (kn.remissvar@regeringskansliet.se samt kopia till 
kn.ke.remisser@regeringskansliet.se, dnr KN2023/03699 senast 2023-11-02) 
Samhällsbyggnadschef, Niklas Brandt  
Mark- & exploateringsenheten   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 324                                                   Dnr 2023/00468 

Planeringsbesked del av Äskekärr 1:9 
  

Arbetsutskottets beslut 

1. Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att uppdra åt planenheten att begära 
planeringsbesked för del av Äskekärr 1:9 gällande prövningsgrund 11 kap. 10 § 
p.4 plan- och bygglag (2010:900).  

2. Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att ge planenheten i delegation att 
komplettera begäran om planeringsbesked om länsstyrelsen efterfrågar ytterligare 
underlag för en fullständig begäran.  

Bakgrund 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 16 mars 2011 (§ 106) om uppdrag att 
detaljplanelägga Askeviksområdet med syfte att utveckla befintlig camping, nya 
fritidshus med mera. Uppdraget initierades av dåvarande ägare till Askeviks camping 
genom planbeskedsansökan enligt 5 kap. plan- och bygglagen. 

I det senaste förslaget till detaljplan för aktuellt område (granskningshandling 2021-
03-30) har Länsstyrelsen i Västra Götalands län lämnat synpunkter (yttrande 2021-
04-28). Länsstyrelsen skriver att myndigheten bedömer att det saknas särskilda skäl 
för att upphäva strandskyddet i den södra delen av planen. Länsstyrelsen bedömer att 
området inte uppfyller kriterierna för landsbygdsutveckling i strandnära lägen (LIS) 
eller att det finns andra skäl för upphävandet. 

Länsstyrelsens bedömning är vidare att en alltför omfattande exploatering inom 
strandskyddsområdet utmed den dramatiska kuststräckan från Moviken och norrut 
skulle komma att avhålla allmänheten från att röra sig obehindrat utmed 
strandområdet. Länsstyrelsen anser därför att planförslagets förenlighet med 
strandskyddets syften måste tydliggöras och att exploatering av strandområdena 
måste motiveras sett till LIS-bestämmelserna.  

Mot bakgrund av kuststräckans värden för allmänheten och planområdets 
geotekniska förhållanden, risken för översvämning och med hänsyn till 
restriktivitetskravet i miljöbalken (MB) är Länsstyrelsens bedömning att 
nyexploateringen söderut måste begränsas väsentligt (i såväl nord-sydlig riktning som 
i djup från strandkanten). Lämpligheten i en reducerad utbredning måste motiveras 
utförligt. 

Planenhetens bedömning och tolkning av Länsstyrelsens tidigare yttranden i ärendet 
vad gäller exploatering inom aktuellt område är att man genom att ange att ”området 
är generöst tilltaget” och behöver ”begränsas till ett betydligt mindre område för att 
inte avhålla allmänheten från att obehindrat röra sig inom strandområdet” kan 
acceptera en nybyggnation inom området förutsatt att omfattningen minskar från det 
som redovisas i LIS-planen.  
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Vidare är planenhetens uppfattning att myndigheten finner nybyggnation i området 
acceptabel förutsatt att ovanstående tas hänsyn till i det fortsatta arbetet. Med 
anledning av detta har två nya exploateringsförslag som är av mindre omfattning än 
det som presenterats tidigare tagits fram. Dessa bedöms uppfylla samtliga kriterier för 
att vara ett LIS-område enligt miljöbalken 7 kap. 18 e § (1998:808). 

I samråd mellan planenheten och Länsstyrelsen har Länsstyrelsen uppmanat 
kommunen att ansöka om planeringsbesked för att hantera strandskyddsfrågan 
enskilt i aktuellt planärende med syfte att klargöra förutsättningar för exploatering 
och fortsatt arbete med detaljplanen. 

Sedan den 1 juli 2017 finns möjligheten i ett pågående detaljplaneärende begära ett 
planeringsbesked från Länsstyrelsen. Planeringsbeskedet infördes som ett steg i att 
göra planprocessen mer effektiv. Det är ett bindande besked där Länsstyrelsen gör en 
bedömning om detaljplanen omfattar någon av de så kallade prövningsgrunderna, 
enligt 11 kap. 10 § andra stycket i plan- och bygglagen. Ett planeringsbesked kan vara 
antingen positivt, positivt förenat med villkor eller negativt. 

Planenheten bedömer att förutsättningarna för fortsatt detaljplaneläggning för 
nyexploatering på del av Äskekärr 1:9 kan underlättas med ett planeringsbesked. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

En planläggning på platsen bidrar till utveckling av och anpassning till befintliga 
miljömässiga värden. Detta kommer uttryckas genom att allmänna platser för natur 
avsätts i planen. Dessa markområden kan sedan användas för rekreation, utevistelse 
och lek samt för att tillgängliggöra strandområdet och därmed bidra till 
strandskyddets syfte om att trygga förutsättningarna för allemansrättslig tillgång till 
strandområdena 7 kap. 13 § p.1 miljöbalken (1998:900). 

Bedömning ur social dimension 

En planläggning på platsen bidrar till utveckling av området kring Askeviks camping 
och möjliggör nya bostäder. I planen kommer allmän plats för natur med en gång- 
och cykelväg i mitten att avsättas. Detta för att upprätthålla en grönstruktur i 
området med promenadstråk som ska tillgängliggöra vattenområden och vidare 
kunna bidra till utevistelse, rekreation med mera. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

En planläggning på platsen gynnar exploatören/fastighetsägaren som kan avyttra 
tomter för bostadsändamål. Det bidrar även till en utveckling av landsbygden i 
kommunen och skapar underlag för kommersiell samt offentlig service på området.  

Planarbetet påbörjades 2011 innan rutiner för exploatörsdrivna detaljplaner fick 
genomslag. Planarbetet har därför drivits av planenheten i sin helhet. Planenheten 
bedömer att planavtal kan ingås för fortsatt arbete. 
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Planarkitektens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Begäran om planeringsbesked 

Länsstyrelsens granskningsyttrande över detaljplan (2021-04-28) 

Länsstyrelsens granskningsyttrande över LIS-områden (2011-04-19) 

 
Beslutet ska skickas till: 
August Eriksson, Planarkitekt 
Adam Johansson, Planchef   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 325                                                   Dnr 2020/00240 

Återtagande av uppdrag om detaljplan för del av kvarteret 
Luten m.m., Mariestad centralort 
  

Arbetsutskottets beslut  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att återta uppdrag om detaljplan för del av 
kvarteret Luten med mera, Mariestad centralort. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 24 juni 2020 (§ 243) om uppdrag att 
ta fram förslag till detaljplan del av kvarteret Luten med mera, Mariestad centralort. 

Syftet med att påbörja en detaljplaneprocess och ta fram en ny detaljplan var att 
anpassa planläggning till nuvarande förhållanden och behov. Planuppdraget 
beslutades i samband med att Metsä Tissue AB planerade för ansökan om nytt 
miljötillstånd och utökning av verksamheten vid Katrinefors bruk. Den berörda 
detaljplanen och marken bedömdes vid tiden påverkas av utbyggnadsplanerna varför 
ett planuppdrag beslutades. Metsä Tissue AB har därefter erhållit nytt miljötillstånd 
och avgränsat utbyggnaden till att inte beröra detaljplanen, därmed finns inte längre 
något behov av planläggning och uppdraget föreslås återtas. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur ekonomisk dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Planchefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 
 

Beslutet ska skickas till: 
Planenheten (plan@mariestad.se)    
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 326                                                   Dnr 2018/00024 

Återtagande av planuppdrag för Skräddaretorp, Torsö 
  

Arbetsutskottets beslut  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att återta beslut från den 10 januari 2018 (§ 21) 
om planuppdrag för del av Skräddaretorp. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 10 januari 2018 (§ 21) att ge 
kommunchefen i uppdrag att upprätta ett planavtal för revidering av detaljplan för 
del av Skräddaretorp, Torsö. 

Något planavtal har inte ingåtts och något planarbete har heller inte påbörjats. Mot 
bakgrund av att något planläggningsarbete inte kommit till stånd och inte heller 
längre är aktuellt föreslås att kommunstyrelsens arbetsutskott återtar uppdrag om 
detaljplaneläggning. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur ekonomisk dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-19 

Planchefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Protokollsutdrag Ksau § 21/18 
 
Beslutet ska skickas till: 
Planenheten (plan@mariestad.se)  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 327                                                   Dnr 2020/00231 

Återtagande av uppdrag om detaljplan för del av Pilen 13 
  

Arbetsutskottets beslut  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att återta beslut från den 26 juni 2020 (§ 246) 
om uppdrag att detaljplanelägga del av fastigheten Pilen 13. 

Bakgrund 

Samhällsbyggnadsbolaget (SBB) som var ägare av fastigheten Pilen 13 i Mariestad 
(tidigare Regionens hus med mera) lät ta fram en exploateringsstudie för utveckling av 
fastigheten våren 2020. Den föreslagna utvecklingen förutsatte att en ny detaljplan togs 
fram för området. Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 24 juni 2020 (§ 246) 
om planuppdrag med syfte att skapa förutsättningar för bättre utnyttjande av fastigheten 
genom att medge nya byggrätter för bostäder. 

Planenheten ingick planavtal med SBB och planarbetet påbörjades genom 
exploatörsdriven detaljplaneläggning. SBB har efter sommaren 2023 meddelat 
planenheten att man sålt fastigheten och att det inte längre är aktuellt med någon 
planläggning enligt intentionerna från planuppdraget som beslutades 2020.  

Mot bakgrund av detta föreslår planenheten att planuppdraget återtas och i det fall 
nuvarande fastighetsägare önskar utveckla fastigheten på ett sådant sätt som 
förutsätter att en detaljplan antas, ändras eller upphävs får ett sådant planarbete 
initieras genom ansökan om planbesked.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur ekonomisk dimension. 
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-19 

Planchefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Protokollsutdrag Ksau § 246/20 

 
Beslutet ska skickas till: 
Planenheten (plan@mariestad.se)  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 328                                                   Dnr 2023/00441 

Beslut om kvarters- och gatunamn inom detaljplan för del av 
Horn 2:51, Dala 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar att fastställa nya kvartersnamn Solisten, Duon, Trion, 
Kvartetten och Kvintetten och gatunamn Vallvägen och Timotejvägen inom 
detaljplan för del av Horn 2:51, Dala, Mariestads kommun. 

Bakgrund 

Detaljplan för del av Horn 2:51, Dala, Mariestads kommun antogs av 
kommunfullmäktige den 28 november 2022 (§ 118) och fick laga kraft den 24 december 
2022. Detaljplanen möjliggör cirka 50 bostäder i småhus och är beläget i Dala i sydvästra 
Mariestad.  

Mark- och exploateringsenheten planerar att hos lantmäteriet ansöka om 
fastighetsbildning för nya bostadsfastigheter som en del i genomförandet av 
exploateringsprojektet. Enligt 20 § förordning (2000:308) om fastighetsregier är det 
kommunen som ansvarar för att besluta om kvartersindelning och kvartersnamn. I 
samband med fastighetsbildning ska kommunen besluta om kvartersnamn.  

Exploateringen utgör en utvidgning av stadsdelen Dala i sydvästra Mariestad och 
föreslås ge kvarters- och gatunamn inom samma tema som befintliga gator och 
kvarter. Kvarteren i områdena Radbyn och Dala har namngetts efter 
musikinstrument såsom exempelvis Klockspelet, Saxofonen, Orgeln, Gitarren med 
flera. I Dala heter gatorna Hornsvägen, Slåttervägen och Klövervägen. Kvarteren och 
gatorna inom detaljplanen föreslås fortsätta på samma tema.   

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet bedöms inte innebära någon påverkan ur ekonomisk dimension. 
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Planchefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-30 

Detaljplan för del av Horn 2:51, Dala, Mariestads kommun 

Förslag till kvarters- och gatunamn Horn 2:51, Dala 2023-05-16 
 

Beslutet ska skickas till: 
GIS-ingenjör Gustav Lans 
Mark- och exploateringsenheten  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 329                                                   Dnr 2023/00462 

Informationsärende - Vattenskyddsområde Mariestadssjön 
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen.  

Bakgrund 

Samhällsbyggnadsförvaltningen samordnar arbetet med vattenskyddsområde för 
Mariestadssjön (Ksau den 2 november 2022 § 302) medan det operativa arbetet med 
utredningar, framtagning av förslag till föreskrifter etc. görs av VA-avdelningen med 
stöd av miljöenheten och strateger från samhällsbyggnadsförvaltningen.  

Ambitionen att inrätta ett vattenskyddsområde för dricksvattentäkten i 
Mariestadssjön framgår av VA-planen. Då det på grund av ny lagstiftning om 
vattentjänstplan och att resurser behöver avsättas för flera andra projekt och 
planeringar föranledda av tillväxten, behöver prioriteringar ske. Förvaltningen avser 
därför att pausa arbetet med vattenskyddsområdet och återuppta detta när det finns 
utrymme tidsmässigt.  

Bedömning ur miljömässig dimension 
Ett vattenskyddsområde för Mariestadssjöns dricksvattentäkt innebär att tillgången 
till rent vatten skyddas genom bland annat regler enligt beslutade föreskrifter. Det 
pausade arbetet innebär att det tar längre tid innan vattenskyddsområdet är fastställt 
och beslutat.  

Bedömning ur social dimension 

Beslutet innebär ingen påverkan på den sociala dimensionen.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Beslutet innebär ingen större påverkan på den ekonomiska dimensionen förutom att 
personella resurser prioriteras och frigörs till andra uppgifter.  

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

Samhällsbyggnadsstrategens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-05 
Beslutet ska skickas till: 
Niklas Brandt, samhällsbyggnadschef  
Johan Myhrman, teknisk chef  
Jenny Bjerenius, VA-chef  
Eva-Lena Beiron, enhetschef VA-ledning  
Maria Gustavsson, samhällsbyggnadsstrateg   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 330                                                   Dnr 2023/00365 

Informationsärende - Återrapport styrgrupp för lokalfrågor 
  

Arbetsutskottets beslut  

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen och konstaterar att 
uppdraget som lämnades till kommundirektören den 30 augusti 2023 (§ 278) därmed 
är återrapporterat. 

Bakgrund 

Kommunfullmäktige har beslutat om policy för strategisk lokalförsörjning. I denna 
framgår att samhällsbyggnadschefen har kommundirektörens uppdrag att leda och 
samordna lokalstyrgruppen. Arbetet, som bedrivs strukturerat sedan januari 2023, 
sker enligt ett årshjul kopplat till budgetprocessen med två års framförhållning. I 
syfte att komma in i årshjulet har under 2023 även frågor rörande budget för 2024 
hanterats parallellt med de för 2025.  

Kommunstyrelsens arbetsutskott uppdrog den 30 augusti 2023, kommundirektören 
att tillse att uppföljning med styrgruppen sker kontinuerligt. 

Enligt årshjulet ska lokalstyrguppen dialogisera lokalförsörjningsplanen med 
kommunstyrelsens arbetsutskott i maj i anslutning till budgetuppdraget; samt i 
oktober i samband med budgetöverlämningen och slutligen i december efter att 
kommunfullmäktige beslutat om budgeten.  

Förändrade lokal behov 2024-2026 

Inför budgetöverlämningen 2024-2026 har lokalstyrgruppen berett framtida 
lokalbehov och lämnat följande nya rekommendationer i förhållande till tidigare 
investeringsbudget: 

• skjuta fram investeringen i ’skolprojekt öst’ till 2027 utifrån en avvägning av 
demografibehov, tillväxtprognos och investeringsutrymme. 

• skjuta fram förhyrning av nytt äldreboende till 2027 utifrån en avvägning av 
demografibehov, tillväxtprognos och investeringsutrymme. 
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Under 2024  

• fullfölja utflyttningen från Klockarbolet. 

• bygga ett nytt LSS boende i Mariehus eller egen regi. 

• bygga två mindre boenden för socialpsykiatrin i egen regi. 

• köpa/hyra en villa och en lägenhet/villa i markplan för HVB respektive LSS 
i egen regi. 

• förhyra servicelägenheter & boenden för socialpsykiatrin i första hand 
genom Mariehus och i andra genom privat aktör. 

• inte förvärva lokal för LSS i Sjötorp utan genomföra investering i denna 
fastighet utifrån att detta är det mest ekonomiskt rationellt att göra. 

Under 2025 

• Bygga nytt eller bygga om annan lokal (exempelvis Leksbergs skola) till 
ytterligare ett LSS boende i Mariehus eller egen regi. 

• Bygga två mindre boenden för socialpsykiatrin i egen regi. 

• Påbörja optimering av kontorutnyttjande (förtätning) genom att bygga om 
befintligt bestånd och succesivt lämna annat. Beräknas pågår över ett flertal 
år. 

Under 2026 

• Bygga två mindre boenden för socialpsykiatrin i egen regi 

Internhyror 

Styrgruppen rekommenderar att Mariestads kommun går in i internhyror från den 1 
januari 2025. 

Tidigare har diskussionen förts om att byta till internhyror den 1 januari 2024, men 
förutsättningarna att göra så med tillräcklig kvalitét bedöms inte finnas. Främst 
härrör sig detta till bemanningssituationen på ekonomiavdelningen, ett nytt 
ekonomisystem och att fastighetsavdelningen behöver ytterligare tid på sig att 
klarlägga fastighetsdata.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Nya byggnader uppförs med moderna krav på energianvändning och miljönormer 
samtidigt som det är rationellt att återanvända gamla byggnader i den mån det är 
möjligt. Den miljömässiga dimensionen har inte varit styrande i föreslagna alternativ 
utan en hållbar ekonomi, arbetsmiljö och verksamhetsmiljö har haft företräde. 
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Bedömning ur social dimension 

Flera av behoven är sprungna ur att skapa en bättre arbetsmiljö och 
verksamhetsmiljö. Demografiutvecklingen påverkar behovet av inte minst skollokaler 
och lokaler för äldreboende.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Preliminär påverkan på investerings- och driftbudgeten framgår av 
budgetöverlämningen till kommunstyrelsens arbetsutskott den 20 september 2023. 

Efter kommunfullmäktiges budgetbeslut återkommer lokalstyrgruppen till 
kommunstyrelsens arbetsutskott för att dialogisera arbetet med 
projektering/förprojektering. Det är först i detta skede som slutlig kostnadsberäkning 
kan redovisas. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 
 

Beslutet ska skickas till: 
Kommundirektör, Susanne Wirdemo  
Tf. ekonomichef, Hans Nyberg  
Budgetcontroller, Ida Nilsson  
Controller, Rasmus Nilsson  
Samtliga förvaltningschefer  
VD Mariehus, Christoffer Hjert    
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 331                                                   Dnr 2023/00487 

Möjlig vindkraft i Vänern 
  

Arbetsutskottets beslut  

Kommunstyrelsens arbetsutskott godkänner att förvaltningen studerar 
förutsättningarna och föreslår framtida ställningstagande för vindbruk i Vänern inom 
ramen för en ny översiktsplan/vindbruksplan. Parallellt, och som ett led i detta, 
medges förvaltningen föra dialoger med tänkbara exploatörer av vindkraft i Vänern.  

Bakgrund 

Kommunens tidigare arbeten med produktion av elenergi inom kommunens 
geografiska område utgörs av en vindbruksplan från 2010, som utgjort tematiskt 
tillägg till översiktsplanen. Det tematiska tillägget antogs av kommunfullmäktige den 
21 juni 2010. Planen behandlade i praktiken endast ställningstaganden om vindbruk 
på land. Huvudorsaken till detta var de ekonomiska förutsättningarna för 
havsbaserad vindkraft som vid tiden för planens framtagande var osäkra. Vidare 
ansågs vindkraft i kommunens vattenområden som olämpliga och planen gäller 
därför i praktiken för landbaserad vindkraft.  

Kommunen har inte tidigare studerat vindkraft på djupt vatten i Vänern (mer än 
cirka sju kilometer från land). För att ta ställning till den typen krävs vidare 
utredningar i det enskilda fallet. Ställningstagande finns om att inga vindkraftverk ska 
tillåtas närmare land än sju kilometer samt att placering närmare än två kilometer från 
Natura 2000-område kräver tillstånd enligt 7 kap 28 a § MB. 

I Mariestad och Skaraborg pågår en grön omställning för såväl industri som 
privatpersoner samtidigt som nya industrietableringar planeras med ett ökat behov av 
bostäder. Det pågår ett arbete i hela Västsverige för att möta behovet av effekt, som 
bland annat omfattar att se över möjligheterna till ytterligare lokal produktion. 

Havsbaserad vindkraft kan utgöra att betydande tillskott till energiproduktionen i 
Skaraborg. Ett vindkraftverk som placeras på djupt vatten i Vänern kan förväntas 
vara av storleken 200 meter högt (inklusive rotorblad) och kunna nå en effekt av i 
storleksordningen 7 MW. Ett modernt vindkraftverk som är i drift idag har ungefär 
halva effekten och kan årligen producera el till cirka 4000 hushåll. Eftersom de 
havsbaserade vindkraftverken får betydligt högre effekt kommer de att producera 
betydligt mer energi.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ett utvecklat vindbruk i Vänern förväntas öka mängden förnyelsebar energi 
väsentligt i Skaraborg. Mot detta ska de eventuella negativa miljöeffekter som 
etableringen kan innebära vägas. 
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Bedömning ur social dimension 

Planering av mark- och vattenanvändning innebär naturligt även en bedömning av 
hur energiförsörjningen ska ske. Ett samhälle med nödvändig tillgång till förnyelsebar 
energi förväntas även inverka positivt på invånarnas sociala relation mellan varandra 
och kommunens verksamheter.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

En hållbar ekonomisk utveckling handlar om att inte medföra negativa konsekvenser 
för den miljömässiga eller sociala hållbarheten. Dessa handlar exempelvis om att 
stödja utveckling av arbetstillfällen, skapa förutsättningar för näringslivet, bygga 
motståndskraftig infrastruktur, bostads- och samhällsplanering och säkerställning av 
strukturer som bidrar till mer hållbar konsumtion, produktion och återvinning.  

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

 
Beslutet ska skickas till: 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt  
Hållbarhetsstrateg Gösta Lindmark  
Planenheten  
Mark och exploateringsenheten  
Näringslivsenheten  
VänerEnergi   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 332                                                   Dnr 2022/00343 

Markanvisning fastigheten Bulten 1 
  

Arbetsutskottets beslut 

1. Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att förlänga befintlig markanvisning för 
Mariestad Bulten 1 till NOVAB Industrifastigheter AB. Markanvisningen 
förlängs till den 31 januari 2024. Inom denna tid ska exploatören söka bygglov 
och därefter ett marköverlåtelseavtal ingås. 

2. Kommunstyrelsen arbetsutskott uppdrar åt mark- och exploateringschefen att 
förhandla fram marköverlåtelseavtal med exploatören. Avtalet ska godkännas av 
kommunstyrelsen.  

Bakgrund 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 22 mars 2023 (§ 101) att tilldela 
markanvisning för Mariestad Bulten 1 till NOVAB Industrifastigheter AB. 
Markanvisningen tidsbegränsades till sex månader. Inom denna tid skulle ett 
marköverlåtelseavtal ingås och exploatören söka bygglov.   

Exploatören har framfört önskemål om en förlängning av markanvisningsavtalet med 
anledning av att den geotekniska utredningen försenats samt att utredning pågår om 
förändrad bebyggelseutformning med exploatörens tilltänkta hyresgäst.  

Ändamålet är densamma som tidigare redovisat förslag som är bygghandel vilket 
bedöms vara förenlig med kommunen önskemål för området. 

Under tiden för markanvisningen ska exploatören skicka in en bygglovsansökan. 
Därefter ska ett marköverlåtelseavtal tas fram och godkännas av kommunstyrelsen.  

När exploatören erhållit bygglov är kommunens och exploatörens gemensamma 
ambition att kvartersmarksbyggnationen ska påbörjas omgående. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

I ärendet har det inte gjorts någon bedömning ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

I ärendet har det inte gjorts någon bedömning ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Syftet med markanvisningen har varit att ge exploatören möjlighet att utreda och 
planera lämpligast utformning av bebyggelse på fastigheten för att sen resultera i ett 
fastighetsköp.  
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-19 

Mark- och exploateringsingenjörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-19 

Kartbilaga över Bulten 1 

 

Beslutet ska skickas till: 
NOVAB industrifastigheter AB 
Niklas Brant, samhällbyggnadschef  
Ria Andersson, mark- och exploateringschef 
Sara Johansson, mark- och exploateringsingenjör 
Peter Jonsson, näringslivschef 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 333                                                   Dnr 2023/00485 

Omorganisering av säkerhetsenheten 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

1. Kommunstyrelsen beslutar att överföra säkerhetsenhetens budget från staben till 
samhällsbyggnadsförvaltningen från den 16 oktober 2024.  

2. Kommunstyrelsen ger kommundirektören i uppdrag att upprätta förslag till 
revidering av styrelsens delegationsordning med anledning av ovanstående beslut. 

Bakgrund 

Då vakanser har uppstått på säkerhetsenheten med anledning av uppsägning på egen 
begäran har kommundirektören beslutat att genomlysa organiseringen av 
säkerhetsfrågorna. Kommunstyrelsen beslutade den 11 september 2023 att utse 
samhällsbyggnadschefen till säkerhetsskyddschef. Det faller sig därför naturlig att 
ansvaret för säkerhetsfrågorna flyttas till samma förvaltning vilket 
kommundirektören planerar att genomföra. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Beslutet bedöms inte ha någon påverkan ur denna dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Beslutet bedöms inte ha någon påverkan ur denna dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Genom att flytta budgeten till den förvaltningschef som har ansvaret för 
verksamheten underlättas ledning och intern kontroll av verksamheten. På själva 
verksamheten bedöms beslutet inte ha någon påverkan ur ekonomisk dimension.  

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Riskbedömning verksamhetsförändring säkerhetsenheten 
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Beslutet ska skickas till: 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt  
Stabschef Per Garenius  
Informationssäkerhetsamordnare Jimmy Palmqvist  
HR-partner Anna Brink  
Controller Rasmus Nilsson  
Budget controller Ida Nilsson   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 334                                                   Dnr 2023/00422 

Genomförandeplan för dagvattenhantering Sundtorp 

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

1. Kommunstyrelsen beslutar att godkänna genomförandeplanen för 
dagvattenhantering. Kommunstyrelsen avsätter maximalt 300 000 kronor ur 
kommunstyrelsen medel till förfogande under 2023 för åtgärderna. 

2. Om markförhållandena är sådana att del av eller hela åtgärden kan vidtas först 
under 2024 ska dessa medel i stället disponeras ur kommunstyrelsen medel till 
förfogande för 2024. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsen arbetsutskott gav den 16 augusti 2023 gett kommundirektören i 
uppdrag (§ 258) att säkerställa arbete med dagvattenhantering vid Sundtorp genom 
att diken röjs upp i det aktuella området. 

Samhällsbyggnadsförvaltningen har beställt uppdraget av teknisk förvaltning som i 
dialog med berörda fastighetsägare/samfällighet tagit fram en genomförandeplan. 
Planen omfattar återställning av diken på fem sträckor och nedläggning av kulvert 
under väg på två ställen. Åtgärderna ska avtalas med berörda fastighetsägare där 
kommunen gör detta som en engångsinsats och inte åtar sig ansvaret för framtida 
behov eller följdeffekter av åtgärderna. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Åtgärderna syftar till att återkommande översvämning på de aktuella platserna ska 
minska betydligt.  

Bedömning ur social dimension 

För boende i området och nyttjare av berörda vägar kommer tillgängligheten att öka. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Kostanden uppskattas till maximalt 300 000 kronor. Kommunen åtar sig med 
anledning av uppdraget inget ansvar för framtida vidmakthållande eller följdeffekter 
av åtgärderna. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 
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Beslutet ska skickas till: 
Samhällsbyggnadschef, Niklas Brandt  
Teknisk chef, Johan Myhrman  
Projektledare, Johanna Karlsson  
Mark- och exploateringsingenjör, Sara Johansson  
Controller, Rasmus Nilsson  
Budgetcontroller, Ida Nilsson  
Mariestad Tillväxt AB, Jonas Johansson   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 335                                                   Dnr 2023/00208 

Medborgarförslag om att bygga ett trygghetsboende för äldre 
kommuninnevånare utan krav på biståndsbedömning, 
Mariestad 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar att medborgarförslaget ska anses vara besvarat då det är 
en fråga som redan har hanterats, bland annat i budgetarbetet. 

Bakgrund 

Ett medborgarförslag om att kommunen ska bygga ett trygghetsboende för äldre 
utan krav på biståndsbedömning, har inkommit till kommunfullmäktige. 
Kommunfullmäktige har den 24 april 2023 (§ 88), överlämnat ärendet till äldre- och 
omsorgsnämnden för beredning och beslut. Utifrån ärendets karaktär har bedömning 
senare gjorts att medborgarförslaget, i stället ska överlämnas till 
samhällsbyggnadsförvaltningen för beredning inför kommunstyrelsens beslut.   

Med en åldrande och friskare befolkning är så kallade trygghetsboenden utan 
biståndsbedömning en allt populärare boendeform som finns i flera olika 
ägarkonstellationer och servicegrad. I Mariestads kommun finns boendetypen idag 
bland annat i Humlet (HSB), Björkgården (Lorenzon), Eklövet (Mariehus) och 
Ekebo (brf) i lite olika servicenivå. 

Kommunen ser positivt på att boendeformen ökar och kan erbjudas med lite olika 
inriktningar för olika kundgrupper. Samhällbyggnadsförvaltningen har noterat att det 
på marknaden idag finns flera exploatörer som undersöker förutsättningarna för att 
uppföra ytterligare trygghetsboenden utan biståndsbedömning i kommunen. För en 
exploatör finns statliga bidrag att söka, men på kort sikt inverkar dock konjunkturen 
hämmande för all form av bostadsbyggande. 

Då det finns marknadsaktörer som bygger och förvaltar boendeformen, vilka 
dessutom kan söka statliga bidrag, är det rationellt att det kommunala åtagandet 
begränsas till vårdboenden. Det hindrar inte att Mariehus, så som en aktör på 
marknaden, kan uppföra boendetypen om de har dessa förutsättningar och uppdrag.  

Beredningen av detta ärende har skett av samhällsbyggnadsförvaltningen med stöd av 
äldre- och omsorgsförvaltningen och Mariehus. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

All nybyggnation innebär en påverkan på miljön. Vad som är rimlig påverkan 
hanteras inom ramen för detaljplanering och projektering och har inte vidare beretts i 
detta ärende. 
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Bedömning ur social dimension 

Trygghetsboenden utan biståndsbedömning är en av många uppskattade 
boendeformer, inte minst för det sociala sammanhanget med möjligheten till 
exempelvis aktiviteter, restaurang och vaktmästartjänster. Boendeformen bedöms 
också ha en positiv inverkan på så kallade flyttkedjor, där småhus kan friställas för 
barnfamiljer. Kommunen är positiv till att det byggs fler bostäder av denna 
boendetyp med olika formera av inriktning som passar olika grupper. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen beräkning av kostnaden för att uppföra ett boende har gjorts i denna 
beredning. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-01 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-28 

Medborgarförslag 

 
Beslutet ska skickas till: 
Förslagsställaren 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Samhällsbyggnadsstrateg Johannes Hukkanen 
Äldre- och omsorgschef Annelie Åberg 
Mariehus AB 
Kommunfullmäktige för anmälan (via sekreterare)  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 336                                                   Dnr 2023/00471 

Risk- och sårbarhetsanalys för Mariestads kommun 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar att anta Risk- och sårbarhetsanalys för Mariestads 
kommun 2023–2026. 

Bakgrund 

Enligt lag (2006:544) om kommuners och regioners åtgärder inför och vid 
extraordinära händelser i fredstid och vid höjd beredskap (LEH) är Sveriges 
kommuner ålagda att analysera vilka extraordinära händelser som kan inträffa i 
kommunen och hur dessa händelser kan påverka den egna verksamheten. Vart fjärde 
år ska resultatet sammanställas i en risk- och sårbarhetsanalys (RSA) och rapporteras 
till Länsstyrelsen.  

Myndigheten för samhällsskydd oh beredskap (MSB) anger i föreskrifterna MSBFS 
2015:5; Kommunen ska senast den 31 oktober under det första kalenderåret efter 
ordinarie val till kommunfullmäktige ställa samman och rapportera resultatet av sitt 
arbete med risk- och sårbarhetsanalys enligt följande uppställning: 

1. Beskrivning av kommunen och dess geografiska område. 

2. Beskrivning av arbetsprocess och metod. 

3. Identifierad samhällsviktig verksamhet inom kommunens geografiska 
område. 

4. Identifierade kritiska beroenden för kommunens samhällsviktiga verksamhet. 

5. Identifierade och analyserade risker för kommunen och kommunens 
geografiska område. 

6. Beskrivning av identifierade sårbarheter och brister i krisberedskap inom 
kommunen och dess geografiska område. 

7. Behov av åtgärder med anledning av risk- och sårbarhetsanalysens resultat. 

 

Kommunen ska regelbundet följa upp sin risk- och sårbarhetsanalys och med 
utgångspunkt i denna bedöma sin generella krisberedskap. Uppföljningen och 
bedömningen ska rapporteras till länsstyrelsen senast den 15 februari året efter vart 
och ett av mandatperiodens fyra år. 

Säkerhetsenheten har tillsammans förvaltningarna arbetat fram Risk- och 
sårbarhetsanalys för Mariestads kommun 2023–2026. 
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Bedömning ur miljömässig dimension 

Bedömningar som framgår av analysen och redovisas inte här med hänsyn till 
sekretess. 

Bedömning ur social dimension 

Bedömningar som framgår av analysen och redovisas inte här med hänsyn till 
sekretess. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Bedömningar som framgår av analysen och redovisas inte här med hänsyn till 
sekretess. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-20 

Risk- och sårbarhetsanalys för Mariestads kommun 2023–2026 [delvis 
sekretessklassificerad enligt försvarssekretess (15 kap. 2 § OSL) och sekretess om 
fredstida hot och kriser (18 kap. 13 § OSL)]. 

 
Beslutet ska skickas till: 
Länsstyrelsen Västra Götalands län 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt  
Samtliga förvaltningschefer  
Säkerhetssamordnare Dag Högrell   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 337                                                   Dnr 2023/00494 

Ombildning av VänerEnergi AB - bildande av dotterbolag 
VänerEnergi Service AB 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

1. Kommunfullmäktige medger att VänerEnergi AB bildar ett nytt dotterbolag med 
namn VänerEnergi Service AB. 

2. Kommunfullmäktige godkänner upprättat förslag till bolagsordning för 
VänerEnergi Service AB. 

3. Kommunfullmäktige utser xx, xx, xx, xx, xx, xx, xx och xx till ledamöter i 
styrelsen för VänerEnergi Service AB för mandatperioden 2023-2026.  

 

Till suppleanter utses xx, xx, xx, xx, xx, xx, xx och xx.  

 

xx utses till ordförande och xx till vice ordförande.  

 

Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har att utse en ledamot och en suppleant till 
styrelsen. 

4. Kommunfullmäktige utser xx till lekmannarevisor för VänerEnergi Service AB 
för mandatperioden 2023-2026.  

 

Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har att utse revisorssuppleant.  

Bakgrund 

Den 1 juli 2022 trädde en ändring av nuvarande ellag (1997:857) i kraft. Lagändringen 
påverkar företag som bedriver nätverksamhet. Ändringen innebär i korta drag att 
elnätsföretag inte får bedriva någon annan verksamhet än nätverksamhet. 

Lagändringen följer av EU:s elmarknadsdirektiv (art. 31.10 och 40.8) och innebär att 
företag inte längre får både producera och distribuera el. Elnätsföretag som bedriver 
annan verksamhet befinner sig för närvarande i en övergångsperiod och får, trots 
lagändringens ikraftträdande den 1 juli 2022, fortsätta med verksamheten fram till 
och med den 31 december 2023. Därefter måste annan verksamhet upphöra eller 
ombildas.  

Detta innebär att elnätsbolaget VänerEnergi AB således inte får bedriva andra 
verksamheter än elnät, fjärrvärmenät och stadsnät i ett bolag. Alla annan 
affärsverksamhet måste bedrivas i en annan juridisk person.  
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Till följd av detta behöver VänerEnergi AB strukturera om sin verksamhet för att 
särskilja koncernens elnätsverksamhet från övrig verksamhet. Detta görs genom att 
etablera nya bolag och överlåta delar av tillgångarna till dessa nya bolag. 

För att hitta bästa organisatoriska lösning har VänerEnergi genomfört flertalet 
diskussioner, seminarier och skriftväxlingar med branschorganisation 
Energiföretagen Sverige, jurister, revisorer och andra nätföretag.  

Styrelsen i VänerEnergi AB har behandlat frågan och ställt sig bakom förslag till 
ombildning vid sitt sammanträde den 14 september och förordar alternativ A som 
innebär att elnätet behålls i moderbolaget VänerEnergi AB tillsammans med 
fjärrvärmenätet och stadsnätet (fibernätet). Fjärrvärmeproduktionen, entreprenad, 
telefoni/internet/tv samt nya energisystem flyttas till det nya helägda dotterbolaget 
VänerEnergi Tjänster AB. All personal och stabsfunktionen flyttas till det andra nya 
helägda dotterbolaget VänerEnergi Service AB. Detta bolag kommer att sälja 
personella tjänster till övriga bolag i VänerEnergi-koncernen. 

I enlighet med kommunallagen, bolagsordning för VänerEnergi samt kommunens 
bolagspolicy ska fullmäktige ta ställning i ärenden som är av principiell beskaffenhet 
eller annars av större vikt. Bildande av dotterbolag är ett sådant ärende.  

Mariestads Stadshus AB, moderbolaget i kommunens bolagskoncern, har ett 
övergripande ansvar för koncernen och där ingående bolag. Aktuellt ärende har 
därför också behandlats av styrelsen i Mariestads Stadshus AB. Med utgångspunkt i 
bolagspolicyn och Mariestads Stadshus uppdrag att verka för att samordnings-
fördelar kan tillskapas mellan såväl bolag som mellan bolag och förvaltningar ser 
styrelsen i Mariestads Stadshus AB att det i och med ombildningen av VänerEnergi 
AB, på sikt finns möjlighet till samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB 
och Mariestads drift- och servicebolag. Styrelsen i Mariestads Stadshus tillstyrkte 
således VänerEnergis begäran om att få bilda nya bolag vid sitt sammanträde den 20 
september.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ombildningen av VänerEnergi AB:s organisation skulle på sikt kunna leda till 
samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB och Mariestads drift- och 
servicebolag. Dessa samordningsvinster skulle kunna vara positiva för såväl 
ekonomin som kvalitén och effektiviteten inom kommunkoncernen som helhet.  
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Koncernkoordinators tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Protokoll Mariestads Stadshus AB 2023-09-20, § 4 

VD Mariestads Stadshus AB:s tjänsteskrivelse daterad 2023-09-14 

Protokoll VänerEnergi AB 2023-09-14, § 10 

VD VänerEnergi AB:s tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-11 

Redovisning över möjliga ombildningsalternativ 

Förslag till bolagsordning för VänerEnergi Service AB 

 
Beslutet ska skickas till: 
VänerEnergi AB, VD rolf.akesson@vanerenergi.se  
Mariestads Stadshus AB, VD susanne.wirdemo@mariestad.se  
Mariestads Stadshus AB, ekonomidirektör christina.olsson@mariestad.se  
Töreboda kommun  
Koncernkoordinator Mariestads kommun   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 338                                                   Dnr 2023/00496 

Ombildning av VänerEnergi AB - bildande av dotterbolag 
VänerEnergi Tjänster AB 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

1. Kommunfullmäktige medger att VänerEnergi AB bildar ett nytt dotterbolag med 
namn VänerEnergi Tjänster AB. 

2. Kommunfullmäktige godkänner upprättat förslag till bolagsordning för 
VänerEnergi Tjänster AB. 

3. Kommunfullmäktige utser xx, xx, xx, xx, xx, xx, xx och xx till ledamöter i 
styrelsen för VänerEnergi Tjänster AB för mandatperioden 2023-2026.  

 

Till suppleanter utses xx, xx, xx, xx, xx, xx, xx och xx.  

 

xx utses till ordförande och xx till vice ordförande.  

 

Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har att utse en ledamot och en suppleant till 
styrelsen. 
 

4. Kommunfullmäktige utser xx till lekmannarevisor för VänerEnergi Tjänster AB 
för mandatperioden 2023-2026.  

 

Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har att utse revisorssuppleant.  

 

Bakgrund 

Den 1 juli 2022 trädde en ändring av nuvarande ellag (1997:857) i kraft. Lagändringen 
påverkar företag som bedriver nätverksamhet. Ändringen innebär i korta drag att 
elnätsföretag inte får bedriva någon annan verksamhet än nätverksamhet. 

Lagändringen följer av EU:s elmarknadsdirektiv (art. 31.10 och 40.8) och innebär att 
företag inte längre får både producera och distribuera el. Elnätsföretag som bedriver 
annan verksamhet befinner sig för närvarande i en övergångsperiod och får, trots 
lagändringens ikraftträdande den 1 juli 2022, fortsätta med verksamheten fram till 
och med den 31 december 2023. Därefter måste annan verksamhet upphöra eller 
ombildas.  
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Detta innebär att elnätsbolaget VänerEnergi AB således inte får bedriva andra 
verksamheter än elnät, fjärrvärmenät och stadsnät i ett bolag. Alla annan 
affärsverksamhet måste bedrivas i en annan juridisk person.  

Till följd av detta behöver VänerEnergi AB strukturera om sin verksamhet för att 
särskilja koncernens elnätsverksamhet från övrig verksamhet. Detta görs genom att 
etablera nya bolag och överlåta delar av tillgångarna till dessa nya bolag. 

För att hitta bästa organisatoriska lösning har VänerEnergi genomfört flertalet 
diskussioner, seminarier och skriftväxlingar med branschorganisation 
Energiföretagen Sverige, jurister, revisorer och andra nätföretag.  

Styrelsen i VänerEnergi AB har behandlat frågan och ställt sig bakom förslag till 
ombildning vid sitt sammanträde den 14 september och förordar alternativ A som 
innebär att elnätet behålls i moderbolaget VänerEnergi AB tillsammans med 
fjärrvärmenätet och stadsnätet (fibernätet). Fjärrvärmeproduktionen, entreprenad, 
telefoni/internet/tv samt nya energisystem flyttas till det nya helägda dotterbolaget 
VänerEnergi Tjänster AB. All personal och stabsfunktionen flyttas till det andra nya 
helägda dotterbolaget VänerEnergi Service AB. Detta bolag kommer att sälja 
personella tjänster till övriga bolag i VänerEnergi-koncernen. 

I enlighet med kommunallagen, bolagsordning för VänerEnergi samt kommunens 
bolagspolicy ska fullmäktige ta ställning i ärenden som är av principiell beskaffenhet 
eller annars av större vikt. Bildande av dotterbolag är ett sådant ärende.  

Mariestads Stadshus AB, moderbolaget i kommunens bolagskoncern, har ett 
övergripande ansvar för koncernen och där ingående bolag. Aktuellt ärende har 
därför också behandlats av styrelsen i Mariestads Stadshus AB. Med utgångspunkt i 
bolagspolicyn och Mariestads Stadshus uppdrag att verka för att samordnings-
fördelar kan tillskapas mellan såväl bolag som mellan bolag och förvaltningar ser 
styrelsen i Mariestads Stadshus AB att det i och med ombildningen av VänerEnergi 
AB, på sikt finns möjlighet till samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB 
och Mariestads drift- och servicebolag. Styrelsen i Mariestads Stadshus tillstyrkte 
således VänerEnergis begäran om att få bilda nya bolag vid sitt sammanträde den 20 
september.  

Bedömning ur miljömässig dimension 
Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 
Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Ombildningen av VänerEnergi AB:s organisation skulle på sikt kunna leda till 
samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB och Mariestads drift- och 
servicebolag. Dessa samordningsvinster skulle kunna vara positiva för såväl 
ekonomin som kvalitén och effektiviteten inom kommunkoncernen som helhet.  
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Koncernkoordinators tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Protokoll Mariestads Stadshus AB 2023-09-20, § 4 

VD Mariestads Stadshus AB:s tjänsteskrivelse daterad 2023-09-14 

Protokoll VänerEnergi AB 2023-09-14, § 10 

VD VänerEnergi AB:s tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-11 

Redovisning över möjliga ombildningsalternativ 

Förslag till bolagsordning för VänerEnergi Tjänster AB 

 
Beslutet ska skickas till: 
VänerEnergi AB, VD rolf.akesson@vanerenergi.se  
Mariestads Stadshus AB, VD susanne.wirdemo@mariestad.se  
Mariestads Stadshus AB, ekonomidirektör christina.olsson@mariestad.se  
Töreboda kommun  
Koncernkoordinator Mariestads kommun   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 339                                                   Dnr 2023/00493 

Försäljning av Vätgas/solcellsanläggning till VänerEnergi AB 

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar om att sälja vätgasanläggningen till VänerEnergi AB till 
bokfört värde, vilket den 1 januari 2023 uppgick till 2 500 000 kronor. 

Bakgrund 

Solcellsparken och vätgasproduktionen redovisas gemensamt som en anläggning och 
går under benämningen vätgasanläggningen.  

I dag äger Mariestads kommun vätgasanläggningen vid Haggården men driften för 
anläggningen har utförts och bekostats av VänerEnergi AB. I och med försäljningen 
kommer både ägande och drift vara inom VänerEnergis verksamhetsområde.  

Enligt beslut av kommunfullmäktige 2023 (§ 95) framgår det av ägardirektivet till 
VänerEnergi AB, att bolaget ska erbjuda ett varierat utbud av tjänster inom 
energiområdet och aktivt verka för utveckling av nya former för hållbar 
energiförsörjning, inom produktion, lagring och distribution. Därmed följer 
försäljningen beslutat ägardirektiv. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Överlåtelsen av vätgasanläggningen till en huvudman som är specialiserad på 
energiproduktion kommer att underlätta den gröna omställningen i flera avseenden.  

Vätgasen används i kommunens verksamheter som hemtjänst, teknisk förvaltning 
och bil pool. Tankstationen är förutom det ändamålet också öppen för allmänheten 
att använda sig av. Anläggningen kommer fortsatt att stärka Mariestads ställning som 
en demonstrationsplats för industriell förnyelse och inspirationskälla för de som 
arbetar utifrån ett hållbarhetsperspektiv.  

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Försäljning från Mariestads kommun till bolaget är enligt bokfört värde utifrån 
Mariestads kommuns balansräkning. Det bokförda värdet för vätgasanläggningen per 
den 1 januari 2023 var 2 500 000 kronor.  

Att verksamheten hamnar under en huvudman innebär ökade möjligheter att 
förbättra de ekonomiska förutsättningarna ur ett kommunkoncernperspektiv.  
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

Ekonomidirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

 
Beslutet ska skickas till: 
VänerEnergi AB 
Ekonomidirektör, Christina Olsson 
Ekonomienheten 
Töreboda kommun  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 340                                                   Dnr 2023/00299 

Förlängt förordnande av firmatecknare och vice 
kommundirektör 

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar att förlänga utbildningschef Maria Appelgrens 
förordnande som firmatecknare och vice kommundirektör till och med den 31 
december 2023. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsen beslutade den 15 maj 2023 (§ 139) att utse utbildningschef och 
dåvarande tillförordnade ekonomichef Maria Appelgren, till firmatecknare samt vice 
kommundirektör. Förordnandet skulle gälla till och med den 30 september 2023.  

Då ny ekonomichef inte finns på plats ännu, föreslås att förordnandet förlängs fram 
till att ny ekonomichef har påbörjat sin anställning i Mariestads kommun.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur ekonomisk dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-25 

Ks § 139/23 
 
Beslutet ska skickas till: 
Utbildningschef Maria Appelgren 
Ekonomienheten  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 341                                                   Dnr 2022/00309 

Handikappanpassning vid badhuset Ekudden, bassäng och 
utebad 
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen och konstaterar att 
uppdraget som lämnades till kommundirektören den 31 augusti 2022 (§ 232) därmed 
är återrapporterat. 

Bakgrund 

Ett uppdrag om att se över handikappanpassningen vid Ekuddens bassäng och 
strandbad gavs av kommunstyrelsens arbetsutskott i augusti 2022 (§ 232). Det hade 
påtalats att handikappanpassningen inte var tillräcklig utifrån att rampen vid 
strandbadet inte var fullt fungerande då det låg stora stenar på botten som gjorde att 
det inte gick att köra ut rullstolen där. 

Tekniska nämnden hanterade ärendet vid sitt sammanträde den 12 september 2023 (§ 
94) och konstaterar att gatuavdelningen vid flera tillfällen varit ute och tittat på 
badrampen vid badstranden. Vattenståndet har varierat och har vid någon tidpunkt 
varit så lågt att det inte blivit djupare än ett par decimeter längst ut. Med nuvarande 
reglering är vattenståndet bättre och det är tillräckligt djupt för att bada. 

Några stenar på botten utanför rampen har inte kunnat iakttas men tanken är inte att 
man ska lämna rampen och köra rullstolen på botten utan att man ska stanna i 
rullstolen på rampen eller simma ut ifrån den. 

Önskvärt vore att rampen var längre och att den hade minst en plattform/vilplan 
som man kunde vila på. Plattformens läge medger inte att man gör rampen så mycket 
längre och för att förankra plattform/vilplan så skulle den förmodligen bytas ut helt 
då det inte finns kompatibla delar till denna relativt gamla ramp. Läget och 
vattendjupet är svårt att påverka och att byta plats innebär även att man behöver 
anlägga en ny asfalterad gång ner till rampen samt ordna parkeringsplats. 

En hög med vass och annat skräp blockerade länge rampen men denna togs bort 
innan badsäsongen började 2023. Städning kommer nu ske inför varje badsäsong. 
Möjligheten att bada vid strandbadets ramp bedöms vara tillgodosedd. 

Vid bassängen finns det en fungerande lift för den som använder rullstol och inga 
mer åtgärder mer än inplanerad service bedöms behövas där. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har en oklar miljömässig påverkan beroende på åtgärd. 



 

Kommunstyrelsens arbetsutskotts 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-04 

Sida 56 
 

 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
 

 

Bedömning ur social dimension 

Det är viktigt att tillgodose tillgängligheten så att även personer som använder rullstol 
har goda möjligheter att bada. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Kostnaden för en ny ramp med ett vilplan bedöms vara cirka 200 000 kronor. Det är 
oklart om det går att förlänga och komplettera befintlig ramp och vad det skulle 
kosta. Det finns i nuläget inga ekonomiska medel till detta. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-14 

Protokollsutdrag Tnau § 90/23 

 
Beslutet ska skickas till: 
Tekniska nämndens nämndsekreterare, Ylva Grönlund  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 342                                                   Dnr 2023/00119 

Motion om ungdomsfullmäktige 
  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Ärendet lämnas till kommunstyrelsen utan förslag till beslut. 

Bakgrund 

Marie Engström Rosengren (V) har i en motion föreslagit att Mariestads kommun 
ska inrätta ett ungdomsfullmäktige. Motionen överlämnades till staben för beredning. 

Ett flertal kommuner i Sverige arbetar med forum där barn och ungdomar på olika 
sätt får möjlighet till inflytande i kommunens olika processer och beslut. Exempel på 
dessa forum är ungdomsfullmäktige, ungdomsråd, ungdomsforum och 
ungdomsambassadörer. Nedan följer en kortfattad beskrivning av respektive forum 
och hur de kan bidra till att ge ungdomar insikt i demokratiska processer och ett ökat 
intresse för den lokala politiken. Vidare är syftet med dessa forum att etablera en 
bättre kommunikation mellan lokala politiker och ungdomar. 

Beslutar kommunfullmäktige att etablera någon form av demokratiskt forum för 
barn- och ungdomar krävs ett reglemente, alternativt en arbetsordning, samt ett 
beslut om hur verksamheten ska finansieras. Ett reglemente eller en arbetsordning 
krävs för att beskriva förutsättningar och mandat för forumet, hur det ska 
organiseras, hur de ska arbeta och hur deras förslag och synpunkter ska integreras i 
den kommunala ärende- och beslutsprocessen. 

Ungdomsfullmäktige 

I Skellefteå kommun är ungdomsfullmäktige en fysisk och digital mötesplats som 
skapar möten och dialog mellan unga och förtroendevalda. Alla elever från årskurs 
sju och uppåt får möjlighet att medverka och syftet är att skapa aktiva och delaktiga 
invånare som upplever att det är meningsfullt att framföra sin åsikt. 

Vid de fysiska träffarna utses tre elever per klass till fullmäktigedagen. Vid de digitala 
träffarna deltar hela klasser. Ungdomsfullmäktige sker en gång om året och det är de 
unga som sätter agendan för dagen och de förtroendevalda som lyssnar. Det innebär 
att de förtroendevalda går från att gissa vad unga tycker till att faktiskt få veta ungas 
åsikter, perspektiv och idéer.  

Ungdomsfullmäktige i Skellefteå sker i samråd med samtliga skolor i kommunen och 
ungdomarnas idéer och förslag handlar om hur de vill att nämndernas uppdrag och 
verksamhet kan förändras, förbättras och utvecklas. Alla idéer och förslag till 
nämnderna återkopplas till de unga. 
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Göteborgs Stad har ett ungdomsfullmäktige med ett något annorlunda upplägg. I 
Göteborg består ungdomsfullmäktige av 81 ledamöter och 20 ersättare. Ledamöter 
och ersättare röstas årligen fram via val där jämnåriga deltar. Att ledamöter och 
ersättare tillsätts genom val innebär bättre representation och ökad legitimitet för 
ledamöterna. Alla unga som börjat årskurs sex men ännu inte fyllt 18 år får 
kandidera. Valet sker i olika delar av staden och mandaten fördelas beroende på hur 
många barn som är bosatta i ett visst område, som även utgör en valkrets.  

Ungdomsfullmäktige i Göteborg har under åren drivit en mängd frågor och bland 
annat fått gehör för att utöka åktiden på skolkortet på kollektivtrafiken med 
ytterligare tre timmar och möjliggjort sommarlovskort. Ungdomsfullmäktige har 
främst bidragit till att fler vuxna och förtroendevalda tar barn och unga på allvar och 
frågar efter deras synpunkter. 

Ungdomsråd 

Strängnäs kommun har etablerat ett ungdomsråd. I Ungdomsrådet representerar de 
unga enbart sig själva, inte en speciell grupp eller en skola. Ungdomsrådet träffas 
regelbundet i storgrupp och ansvarar för en verksamhetsbudget. Ungdomsrådet 
planerar och genomför egna aktiviteter och fungerar som remissinstans. De unga 
sätter själva agendan och avgör när de vill framföra sina åsikter. De väljer själva vad 
de vill arbeta med och har stor rådighet över sin verksamhet.  

Ungdomsrådet har ett kontor i anslutning till kommunstyrelsens rum i 
kommunhuset, vilket bidrar till närhet och ökad förståelse för varandra. 
Ungdomsrådets arbete stöttas av en tjänsteperson som finns tillgänglig vid behov. 
Tjänstepersonen fungerar även som en länk mellan ungdomsrådet och övriga 
kommunen. 

Ungdomsforum 

Örnsköldsviks kommun arbetar med ungdomsforum där unga träffas två gånger om 
året. Vid dessa forum träffas unga från olika delar av kommunen för att diskutera 
olika teman tillsammans med kommunens tjänstepersoner och förtroendevalda. Alla 
unga i kommunen mellan 13–25 får lov att söka sig till forumet.  

Ungdomsforum bidrar med en viktig perspektivinsamling som hjälper till att skapa 
förståelse för ungas verklighet, vardag och önskemål. Till exempel kom det genom 
ungdomsforum fram att det behövs snöskoterparkeringar vid skolorna för de 
ungdomar som bor i glesbygden och är beroende av att köra skotern till skolan.  

Ungdomsambassadörer 

Järfälla kommun anställer ungdomar som ungdomsambassadörer. Det finns 
möjlighet att arbeta som ungdomsambassadör under sommaren som feriearbetare 
alternativt att arbeta under terminerna. Ungdomsambassadörerna hjälper bland annat 
kommunen att föra en dialog med andra unga om saker som sker eller är på gång i 
kommunen. De ambassadörer som för dialog med andra unga är ofta något äldre än 
målgruppen. Att unga leder dialogen med andra unga beskrivs vara en 
framgångsfaktor då det skapar god stämning, trygghet och förtroende. Kommunen 
rekryterar ungdomsambassadörer med målsättningen att få en god representation 
från hela kommunen. 
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Även Stockholms stad har använt sig av feriearbetande ungdomar. I förorterna 
Hagsätra och Rågsved anställdes unga från området för att bland annat hjälpa till 
med stadsutvecklingsprojektet. Syftet med projektet var att de unga själva skulle 
beskriva hur det är att leva och bo i Hagsätra och Rågsved. Även 
Hyresgästföreningen har anställt ungdomar i Rågsved för att föra dialog med andra 
unga. 

Att feriearbeta i kommunen kan ske på flera sätt och även beröra direkta 
stadsutvecklings- eller demokratiprojekt där unga får möjlighet att påverka sin 
närmiljö. Det finns flera olika namn för denna typ av feriearbete, till exempel 
kommunutvecklare. Oavsett är en avgörande faktor att ungdomarna får betalt för det 
arbete de utför, precis som en vuxen skulle få. 

Att notera, Mariestads kommun har vid två tidigare tillfällen etablerat 
ungdomsfullmäktige/-parlament i kommunen. Vid båda dessa tillfällen har 
fullmäktige/ parlamentet lagts ner efter några år då intresset från ungdomarna avtagit 
väsentligt. Detta mönster har även iakttagits i andra kommuner. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där människor 
lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar även hur samhället 
är organiserat och samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. 
Kommunens verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar 
för medborgarnas delaktighet.  

Ett forum för barn och ungdomar skulle kunna innebära en större insikt i 
demokratiska processer och ett ökat intresse för den lokala politiken. Vidare skulle 
det kunna innebära en bättre kommunikation mellan lokala politiker och ungdomar 
samt att unga får möjlighet till inflytande i kommunens olika processer och beslut. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Att inrätta någon form av demokratiskt forum för barn- och ungdomar kommer att 
kräva finansiering. Den totala kostnaden kommer att baseras på de resurser som 
avsätts i form av arbetstid för ordinarie personal, alternativt av personal anställs för 
ändamålet. Vidare är det sannolikt att forumet kommer att tilldelas en budget för att 
bedriva verksamheten. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Administrativa chefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-04 

Motion från Marie Engström Rosengren (V) om att Mariestads kommun ska inrätta 
ett ungdomsfullmäktige. 
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Beslutet ska skickas till: 
Marie Engström Rosengren (V)  
Stabschef Per Garenius  
Utbildningschef Maria Appelgren  
Administrative chefen Ola Blomberg   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 343                                                   Dnr 2023/00233 

Motion om namnbyte av Gamla Torget 

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 

 

Motiveringen till beslutet är att kommuner, enligt kulturmiljölagen, inte ska förändra 
eller byta ut existerande gatunamn utan starka skäl. Kommunfullmäktige anser inte 
att det föreligger starka skäl för att byta namn på Gamla torget.  

Ytterligare motivering är att Ortnamnsrådet framhåller att det ska vara ett generellt 
krav att den avlidna person som ska namnge en gata eller plats ska vara så välkänd att 
allmänheten inte omgående behöver en förklaring till namnvalet. Mary Kihlbom är 
inte att betrakta som välkänd av invånarna i Mariestads kommun. 

Bakgrund 

Joakim Wahlström (SD) har lämnat in en motion i vilken han föreslår att 
kommunfullmäktige ställer sig bakom det som anförs i motionen om historisk 
relevans vid namngivning av både gamla och nya stadsdelar. Motionären föreslår 
även att kommunfullmäktige ska ge tekniska nämnden i uppdrag att genomföra ett 
namnbyte av Gamla Torget till Mary Kihlboms Torg.  

Vidare föreslår motionären att kommunfullmäktige ställer sig bakom det som anförs i 
motionen om vikten av att genom historiska anknytningar främja Mariestads 
kulturvärden och varumärke vid kommande namnsättningar av gator och stadsdelar, 
och beslutar att kultur- och fritidsberedningen återigen bör ges ett särskilt yttrande 
inför beredningar och i vissa fall fylla rollen som huvudsaklig förslagsgivare vid 
framtida namnsättningar. 

Motionen överlämnades till administrativa chefen samt kultur- och fritidschefen för 
beredning. 

Nya torget i Mariestad tillkom år 1853. Då ersattes Sven Broddessons stadsplan från 
1693 av F A W Hulströms stadsplan som innebar en utvidgning åt öster med ett nytt 
representativt torg. Gamla torget har haft detta namn allt sedan Nya torget tillkom år 
1853. Det kan därmed konstateras att namnet ”Gamla torget” är hävdvunnet och väl 
etablerat. 

Ortnamnsrådets handledning i namnvård (2016) 

Ortnamnsrådet är ett rådgivande organ till Lantmäteriverket, den nationella 
ortnamnsmyndigheten i Sverige. I Ortnamnsrådet ingår, utöver Lantmäteriverket, 
representanter för Posten Sverige AB, Riksantikvarieämbetet, Sametinget, Språk- och 
folkminnesinstitutet, Svenska språknämnden, Svenska Kommunförbundet, Svenska 
kyrkan, Sveriges Hembygdsförbund, universiteten och Vägverket.  

 



 

Kommunstyrelsens arbetsutskotts 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-04 

Sida 62 
 

 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
 

 

Rådets huvudsakliga uppgift är att tillsammans med Lantmäteriverket utveckla 
principer och formulera mål för en god ortnamnspolitik samt sprida information som 
bidrar till att god ortnamnssed tillämpas i landet. 

Ortnamnsrådet framhåller att ju äldre ett namn är och ju fler personer som använder 
namnet desto mer hävdvunnet är det. Ett namn bör ha varit i någorlunda allmänt 
bruk i ett par generationer innan det kan anses ha betryggande hävd.  

Ortsnamnsrådet framhåller vidare att kommunerna enligt lag har på sitt ansvar att 
bedriva en god ortnamnspolitik genom att både värna de befintliga gatunamnen och 
att bilda nya gatunamn utifrån principerna för god ortnamnssed. Lagen säger bland 
annat att: 

• Hävdvunna ortnamn inte [ska] ändras utan starka skäl. 

• Ortnamn i övrigt [ska] stavas enligt vedertagna regler för språkriktighet, om 
inte hävdvunna stavningsformer talar för annat. 

• Åverkan på hävdvunna namn [ska] beaktas vid nybildning av ortnamn 

Detta betyder konkret att kommunerna inte ska förändra eller byta ut existerande 
gatunamn utan starka skäl. Till exempel för att någon person eller organisation ”inte 
gillar namnet längre”, ”tycker det är fult” eller ”vill ha en modernare klang på 
namnet”. (Kulturmiljölagens hänsynsparagraf, 1 kap. 4§) 

Ett generellt krav som Ortnamnsrådet anser kan ställas är att den avlidna person som 
ska namnge en gata eller plats ska vara så välkänd att allmänheten inte omgående 
behöver en förklaring till namnvalet. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens ekonomiska förhållande. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens ekonomiska förhållande. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Administrativa chefen samt kultur- och fritidschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-06 

Motion av Joakim Wahlström (SD) 2023-03-22, Namnbyte av gamla torget. 

 
Beslutet ska skickas till: 
Joakim Wahlström (SD) 
Administrativ chef Ola Blomberg 
Kultur- och fritidschef Tomas Ekström  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 344                                                   Dnr 2022/00026 

Motion om att öppna akutvården i Mariestad 

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 

Enligt hälso- och sjukvårdslagen har kommuner inte ansvar för nattöppen 
akutsjukvård. Det åligger regionerna att finansiera och driva nattöppen akutsjukvård. 

Bakgrund 

Ulf Andersson (SD) har i en motion föreslagit att Mariestads kommun ska finansiera 
nattöppen akutsjukvård i Mariestad. 

Motionen har överlämnats till administrative chefen och medicinsk ansvarig 
sjuksköterska för beredning. 

Hälso- och sjukvårdslagen (HSL) är den lag som reglerar de grundläggande 
skyldigheterna mellan kommuner och regioner avseende hälso- och 
sjukvårdsansvaret. Kommunens skyldigheter regleras i 8 kap. 6 §, 12 kap. 1-3 §§ samt 
14 kap. 1 § HSL (2017:30). Kommunen har följande ansvar för invånarnas hälso- och 
sjukvård: 

HSL 8 kap. 6 §  

Regionens ansvar omfattar inte sådan hälso- och sjukvård som en kommun inom 
regionen har ansvar för enligt 12 kap. 1 § eller 14 kap. 1 §. Lag (2019:973). 

HSL 12 kap. 1-3 §§  

Kommunen ska erbjuda en god hälso- och sjukvård åt den som efter beslut av 
kommunen bor i en sådan boendeform eller bostad som avses i 5 kap. 5 § andra 
stycket, 5 kap. 7 § tredje stycket eller motsvarande tillståndspliktig boendeform eller 
bostad som avses i 7 kap. 1 § första stycket 2 socialtjänstlagen (2001:453). 
Kommunen ska även i samband med dagverksamhet enligt 3 kap. 6 § samma lag 
erbjuda en god hälso- och sjukvård åt den som vistas i dagverksamheten. Lag 
(2018:1727). 

Kommunen får erbjuda den som vistas i kommunen hälso- och sjukvård i hemmet 
(hemsjukvård) i ordinärt boende och i sådant särskilt boende som avses i 5 kap. 5 § 
tredje stycket socialtjänstlagen (2001:453). Lag (2018:1727). 

Med undantag för vad som anges i 16 kap. 1 § tredje stycket gäller vad som sägs i  
1 och 2 §§ inte sådan hälso- och sjukvård som ges av läkare. 

14 kap. 1 § 

Regionen får till en kommun inom regionen överlåta skyldigheten att erbjuda hälso- 
och sjukvård i hemmet (hemsjukvård) i ordinärt boende och i sådant särskilt boende 
som avses i 5 kap. 5 § tredje stycket socialtjänstlagen (2001:453), om regionen och 
kommunen kommer överens om det. Överenskommelsen får inte avse ansvar för 
hälso- och sjukvård som ges av läkare.  
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Överenskommelsen får även avse ansvar för sådana förbrukningsartiklar som avses i 
8 kap. 9 §. Regionen får lämna sådant ekonomiskt bidrag till kommunen som 
motiveras av överlåtelsen. Lag (2019:973). 

Enligt hälso- och sjukvårdslagen har kommunerna inte ansvaret för nattöppen 
akutsjukvård. Det åligger regionen att finansiera och driva nattöppen akutsjukvård. 

Det föreligger en viss förvirring i denna fråga då det i media har framförts att det 
finns kommun/kommuner i Sverige som bedriver akutsjukvård. Det hänvisas då till 
Norrtälje kommun och den så kallade Norrtäljemodellen. 

Norrtäljemodellen finansieras av Region Stockholm och Norrtälje kommun och drivs 
av kommunalförbundet sjukvård och omsorg i Norrtälje som är en självständig 
myndighet. 

Det är därmed inte Norrtälje kommun som själva finansierar och driver 
akutsjukvården i kommunen. 

Kommunalförbundet ansvarar för både kommunens och regionens sjukvårdsansvar 
och att invånarna i Norrtälje kommun får en sammanhållen hälso-, sjukvård och 
omsorg, inklusive hälsofrämjande och förebyggande insatser. Kommunalförbundet 
är ett resultat av den så kallade Tiohundraprojektet, ett projekt som startades 2006, 
permanentades 2016 och löpande utvecklar nya och gränsöverskridande 
samverkansformer för invånarens bästa. 

Kommunalförbundet Sjukvård och omsorg i Norrtälje äger vårdbolaget Tiohundra, 
som bedriver akutsjukvården vid Norrtälje sjukhus, och är en av flera utförare inom 
äldreomsorgen och primärvården. De utförare som bedriver verksamhet i 
kommunen under Norrtäljemodellens gemensamma paraply, anlitas och avtalas 
genom Kommunalförbundet. 

I samband med att Västra Götalandsregionen i maj månad presenterade ett förslag 
att lägga ned akutmottagningen i Lidköping framförde Lidköpings kommun förslaget 
att akutverksamheten i kommunen skulle kunna drivas i samverkan mellan 
kommunen och regionen. Förebilden för detta förslag var den så kallade 
Norrtäljemodellen. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där människor 
lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar även hur samhället 
är organiserat och samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. 

Ärendet har ingen påverkan på den sociala dimensionen då det är regionens ansvar 
att bedriva akutsjukvård. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet har ingen påverkan på den ekonomiska dimensionen då det är regionens 
ansvar att bedriva akutsjukvård. 
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Behandling på sammanträdet 

Janne Jansson (S) tillstyrker liggande förslag. 

 

Ordförande tar upp liggande förslag och finner att arbetsutskottet beslutar i enlighet 
med förslaget. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Administrativa chefen samt medicinskt ansvarig sjuksköterskas tjänsteskrivelse, 
daterad 2023-09-06 

Motion av Ulf Andersson (SD) i vilken han föreslår att Mariestads kommun ska 
finansiera nattöppen akutsjukvård i Mariestad. 

 
Beslutet ska skickas till: 
Administrativa chefen Ola Blomberg  
Medicinsk ansvarig sjuksköterska Pia Stenlund 
Administrativ koordinator   
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Uppdrag till kommundirektören 
  

Inga uppdrag lämnades. 
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Information 
  

Ingen information lämnas vid dagens sammanträde. 
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Handlingar att anmäla 
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott finner handlingarna anmälda. 

Bakgrund 

Handlingar som inkommit till kommunstyrelsens arbetsutskott redovisas till 
sammanträdet. 

Underlag för beslut 

1. Skaraborgs Kommunalförbund 
Information om 2024 års mötestider 
 

2. Gullspångs kommun 
Kf § 158/23 Beslut om uppsägning av gemensam ekonomiavdelning MTG 
 

3. Skrivelse om uppsägning av samverkansavtal om gemensam ekonomiavdelning 
inom MTG. 
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Inbjudningar 
  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott finner inbjudningarna anmälda. 

Bakgrund 

Inbjudningar som inkommit till kommunstyrelsens arbetsutskott redovisas till 
sammanträdet. 

Underlag för beslut 

1. Näringslivsenheten föreslår datum för näringslivsträffar för 2023-2024 
 

2. Stiftelsen Länsförsäkringars Forskningsfond 
Seminarium om Sveriges kommuners olika välfärdsutmaningar. Seminariet genomförs 
den 20 oktober 2023, på Kulturhuset, T-centralen i Stockholm samt via länk. 
 

3. Västra Götalandsregionen, Förvaltningen för kulturutveckling 
Kulturnämndens förslag om möte gällande Dacapo. 
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Rapporter 
  

Inga rapporter lämnas under dagens sammanträde. 
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